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Zlínský

VALAŠSKÉ MEZIŘÍČÍ Rozbory
vzorků vody v Bečvě, které odebra-
la Česká inspekce životního prostře-
dí (ČIŽP) u kanalizační výpusti ve
valašskomeziříčské části Juřinka,
ukázaly zvýšenémnožství dusitano-
vého dusíku. Odběry se konaly mi-
nulé úterý, protože kolem výpusti
se tvořila hustá pěna.
„Nejsou potvrzeny žádné úhyny

ryb ani jiných živočichů. Analýzy
a hodnoty rozborů vody nebude-
me blíže komentovat, protože jsou
důležité pro další šetření,“ řekl ředi-
tel ČIŽP Erik Geuss.
Dusitany u ryb pronikají do krve

a snižují kapacitu krve pro trans-
port kyslíku. Podle publikace Hyd-
rochemie nejen pro rybáře, kterou
v roce 2015 vydal Radovan Kopp
z Mendelovy univerzity v Brně,
jsou „bohaté na dusitany odpadní
vody z výroby barviv a ze strojíren-
ských závodů. Mohou vznikat i při
dezinfekci vody UV zářením.“
Na pohled totožná situace se udá-

la na stejnémmístě také oměsíc dří-
ve. Také tehdy lidé upozornili na
pěnu a následné rozbory prokázaly
nadlimitní množství niklu.
K výpusti vede 15 kilometrů potru-

bí ze vzdáleného areálu bývalé rož-
novské Tesly, kde nyní sídlí řada fi-
rem. Čištění odpadních vod z areá-
lu zajišťuje společnost Energoaqua,
která také spravuje kanalizační síť.
Technologicky je čistírna zaměřená
na anorganické látky a těžké kovy.
„Takové látky jako dusitanový du-

sík či nikl nedokážeme zjistit ani od-
čistit. Vůbec se k nám nemají do-
stat. To znamená, že někdo z na-
šich dodavatelů k nám pustil něco
v rozporu s kanalizačním řádem,“
uvedl jednatel firmy Energoaqua
Oldřich Havelka. „Je to o disciplíně
těch firem,“ dodal.
Jednotlivé podniky mají jasně po-

psané, jaké produkují odpadní lát-
ky a jak je mají likvidovat. Tedy i to,
co mohou pustit do čistírny, která
sice dělá pravidelné kontrolní odbě-
ry, dozorovat nonstop veškeré od-
pady z firem ale nedokáže.
Starosta Valašského Meziříčí Ro-

bert Stržínek v pátek prohlásil, že
chce kanalizační výpusť, která vede
z rožnovské Tesly, uzavřít. „Riziko
vidím v té délce. Nevíme, kolik je
po cestěmíst, kde se dá zjednoduše-
ně řečeno zvednout poklop a něco
tam nalít. Z čistírny může jít přečiš-
těná voda, která splňuje limity, ale
cestou se může kontaminovat,“ vy-
světlil. — Petra Procházková

ZLÍN Po desetidenní karanténě se
vrátil k týmu, jenže ani přítomnost
hlavního trenéra Roberta Svobody
na střídačce nepomohla hokejis-
tům PSG Zlín vybřednout z chmur-
ného období, během něhož bodo-
vali pouze v jednom ze sedmi zápa-
sů, a od extraligového dna je dělí
už jenom jeden bod.
„Taková porážka nikomu nepři-

dá. Nepamatuji se, kdy bychompro-
hráli v poslední vteřině,“ kousal
Svoboda těžce nedělní domácí pro-
hru 4:5 od Karlových Varů. „Ale
není čas smutnit, v úterý hostíme
Vítkovice. Musíme se povzbudit,
říct, co bylo správně, co fungovalo.
A samozřejmě vytknout věci, které
byly chybné.“
Přestože Berani v letošní sezoně

na liduprázdném zimním stadionu
Luďka Čajky ještě nevyhráli za plný
počet bodů, Svoboda se chce odra-
zit právě od nedělního mače.

„Tohle je hokej, který chceme
hrát a budeme se o něho snažit
v každém zápase. Měli jsme dobrý
pohyb, bojovali, byli jsme aktivní,
měli spoustu zakončení, dali čtyři
góly, bohužel to nestačilo. Mrzí nás
to. Bod jsme potřebovali pro po-
vzbuzení,“ shrnul Svoboda.
Pozitivní se snaží být také hráči.

„Oproti minulým zápasům jsme
udělali progres, ale náš výkon musí
mít stoupající tendenci. Zdaleka ne-
jsme na vrcholu našich možností.
Vůli zlepšovat se máme,“ ujistil
útočník Bedřich Köhler, s pěti trefa-
mi nejlepší střelec mužstva.
Návrat hlavního trenéra přivítal.

Podle Köhlera se Svoboda se svým
kolegou Martinem Hamrlíkem
vhodně doplňují.

„Robert je ten impulzivnější, on
je ten bič, Larry (Martin Hamrlík) je
spíš cukr. Amy teď potřebujeme bi-
čovat hodně.“ — Petr Fojtík

Vládnímu hnutí ANO,
které je i ve vedení
Zlínského kraje a ně-
kterých radnic, mírně
klesá počet členů po-
dobně jako dalším stra-
nám. Opačný trend re-
gistruje STAN či Piráti.

ZLÍNSKÝ KRAJ Přestože ANO vy-
hrálo ve volbách prakticky vše, co
se dalo, není o členství v hnutí tako-
vý zájem jako dříve. V posledních
letech členů naopak mírně ubývá,
ve Zlínském kraji jejich počet klesl
o zhruba deset na aktuálních 200.
„Přisoudil bych to všeobecné situ-

aci ve společnosti. V dnešní době
není jednoduché jít do hnutí ANO.
Ataky v médiích jsou časté. Lidé si
rozmyslí, jestli mají snášet útoky,
které jsou kolikrát neopodstatně-
né, i když v komunální politice je
toho méně než na celorepublikové
úrovni,“ soudí předseda krajské
buňky ANO Pavel Pustějovský. „To
je důvod, proč se nám nedaří nabí-
rat nové členy. Lidé odcházejí spíše
z rodinných a časových důvodů.“
Podle zlínského politologa Karla

Kouby z Univerzity Hradec Králové
mohlo některé členy odradit i to, že
hnutí už se neprofiluje jako středo-
vé a liberální, ale stále více jako levi-
cové. „Akcent na levicová témata je
nepochybný. Změnilo se zaměření
celého hnutí,“ uvažuje Kouba. Pus-
tějovský namítá, že tato změna by
mohla zase některé lidi přilákat.
Podle Kouby může hrát roli i to,

že hnutí už si mezi zájemci vybírá.
I tak považuje počet členů v kraji
u nejsilnější politické síly v zemi za
nízký.
„Vypovídá to i o tom, že lidé ne-

jsou ochotní vstupovat do politiky
kvůli skandálům, i tomu, jak je vní-
mána,“ míní Kouba.
„Byl bych raději, kdybychom

měli více členů amohli stavět kandi-
dátky i v menších obcích,“ doplnil
Pustějovský.

Podobný problémmají i další stra-
ny a hnutí, z nichž některé se potý-
kají s mnohem větším propadem
členské základny. ČSSD v kraji při-
šlo za poslední tři roky o více než
200 lidí podobně jako lidovci, kteří
ale mají stále nejpočetnější základ-
nu na východě republiky, aktuálně
kolem 2 900 lidí. V roce 2000 však
registrovali 7 500 straníků. Velký
a dlouhodobý propad zaznamená-
vají i komunisté.
„Mladá a střední generace nemá

zájemo vstup do politiky. To je pro-
blém většiny tradičních stran. Lidé
se snaží uplatnit spíše v hnutích
a stranách, které jsou na vzestu-
pu,“ uvedla už dříve krajská před-
sedkyně KDU-ČSL Šárka Jelínková.
„Lidé asi cítí potřebu změny.

Naše členská základna také stárne
a někteří i kvůli věku nechtějí ve
straně dál působit, jiní zemřeli. Od-
liv členů je vysoký, s tím ale bojuje
asi každá strana,“ řekl krajský před-
seda ČSSD Jiří Ott. „Musíme být roz-
hodnější, ráznější, vystupovat více
suverénně, ne tak podřízeně jako
dnes,“ uvažuje nad tím, jak přilákat
nové členy.
Podle Kouby se komunistům stár-

noucí a vymírající členská základna
už přirozeně neobnovuje. U lidov-
ců ale potenciál nárůstu v kraji vidí.
„Základny kolem katolických sborů
omládly, lidovci z nich mohou čer-
pat minimálně volební podporu
s ohledem na křesťanské zaměření
strany. Jen nevím, jestli ji dokážou
přetavit do členské základny,“ za-
mýšlí se Kouba.
O členy přichází také ODS či Stra-

na práv občanů Zemanovci, která

byla díky Františku Čubovi dříve
i ve vedení kraje. Dnes není ani v za-
stupitelstvu, schází v Poslanecké
sněmovně.
„Zájem o vstup není, neprezento-

vali jsme se příliš navenek,“ uvedl
krajský šéf Lubomír Nečas. I tak má
ale strana jen o něcomáloméně čle-
nů než vládní ANO.
Opačný trend zažívají Piráti a Sta-

rostové a nezávislí (STAN) – oba sub-
jekty zaznamenaly větší zájem po
podzimních krajských volbách, po
nichž se paradoxně nedokázaly do-
hodnout na spolupráci.
„Zejména v posledních týdnech

zájemců přibylo, přicházejí k nám
lidé, kteří jsou nespokojení s koalicí
na kraji. Nepřijímáme ale každého,
nehledíme jen na kvantitu, ale i kva-
litu,“ sdělil krajský šéf STAN Petr
Gazdík.
Adepty čeká pohovor a musí se za

ně zaručit stávající člen. Podobně to
funguje u Pirátů, kteří jsou součástí
nové krajské koalice, z níž hnutí
STAN naopak po volbách vypadlo.
„Zájem o vstup je teď vyšší o 30 až

40 procent. Nejsme ale strana, kte-
rá by členy úplně naháněla, je to
lepší skrze organizování věcí, ně-
kdy ale můžete sáhnout vedle,“ po-
znamenal krajský šéf Pirátů Vrati-
slav Krejčíř. Přestomá strana zájem
se rozšiřovat a zřizovat buňky ve
městech a obcích, kde jim chybí.
V brzké době by to mělo být ve Sla-
vičíně, potom v Holešově.
V popředí zájmu je také SPD To-

mia Okamury, které má dnes 125
členů a dalších zhruba 200 čekate-
lů. Počty jsou ale stejné jako před
dvěma lety. Podle končícího kraj-
ského předsedy Radka Hennera
proto, že někteří členové nezaplatí
příspěvek a přijímání nových se ne-
děje tak rychle.
„Za posledních pár měsíců se při-

hlásilo asi 100 lidí. Za rok můžeme
mít klidně 300 členů, kdybychom
chtěli. Zájem se zvedl hlavně před
volbami. Lidem vadí, jak se náš stát
ztrácí, jde o vlastenectví, i když
nám říkají, že jsme extremisté,“ tvr-
dí Henner.
Podle Kouby SPD láká voliče na té-

mata, která ve společnosti rezonu-
jí, spolupracuje s domobranami
i spolky, jež jsou zaměřeny proti is-
lámu.

Rozbory vody
v Bečvě odhalily
po niklu také
dusitany

DLUHOPISY PRO OBČANY
JIŽ 19 LET INVESTUJEME DO NEMOVITOSTÍ

PROPAGAČNÍ
SDĚLENÍ

5,6%
ROČNÍ ÚROK

Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.

Investice od 30 000 Kč
Roční úrok 4,5 % u tříletých
a 5,6 % u sedmiletých dluhopisů

Možnost předčasného splacení
Upsání a převod bez poplatků
Osobní i elektronická objednávka

Objednání dluhopisů: www.e-finance.eu nebo  +420 515 555 555

Zámek Račice, přestavba Obchodní galerie, Jihlava

Česká národní banka schvaluje prospekt dluhopisového programu pouze z hlediska toho, že splňuje normy týkající se úplnosti,
srozumitelnosti a soudržnosti, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129. Toto schválení by se nemělo chápat jako potvrzení kvality
cenných papírů, které jsou předmětem tohoto prospektu. Investoři by měli provést své vlastní posouzení vhodnosti investování do
těchto cenných papírů. • Doporučujeme, aby si potenciální investoři přečetli prospekt, než-li učiní investiční rozhodnutí, aby tak
plně pochopili potenciální rizika a výnosy spojené s rozhodnutím investovat do cenných papírů.

Celé portfolio našich nemovitostí najdete na www.e-finance.eu.

Potřebujeme bič, vědí hokejisté
INZERCE

Počasí v kraji více informací
pocasi.idnes.cz

Milan Libiger
redaktor
MF DNES

Pokud to počasí dovolí, chtějí
spouštět sněžná děla každou
noc, aby přichystali sjezdovky
k zahájení provozu. Provozovate-
lé lyžařského areálu Razula ve
Velkých Karlovicích začali se za-
sněžováním, datum otevření sjez-
dovek ale zatím neznají. Jsou to-
tiž závislí na rozvolňování proti-
koronavirových opatření.
Vedoucí střediska Martin Paří-
zek očekává, že mnoho lidí letos
dá přednost zimní dovolené na
českých a moravských horách.
„Proto také posilujeme personál
naší lyžařské školy, abychom
zvládli zvýšený zájem. Stále přijí-
máme další zájemce,“ pozname-
nal Pařízek.
Provozovatelé budoumuset zajis-

tit bezpečnostní pravidla pro po-
hyb návštěvníků. „Byli bychom
rádi, kdyby se mohlo začít lyžo-
vat nejpozději na Vánoce. Obdo-
bí svátků je pro ekonomiku zim-
ní sezony zásadní,“ vysvětlil Paří-
zek.
Sněžná děla už spustili také ve
středisku Troják, kde by chtěli
spustit vleky 18. prosince, nebo
ve Stupavě. „Rozestupy není pro-
blém dodržovat. Opatření si stej-
ně každý zákazník dodržuje sám,
při lyžování má rukavice, helmu,
brýle. I to, že před sebou a za se-
boumá kus lyží, tak se nemůže
k nikomumoc přibližovat,“ vy-
světlila zástupkyně stupavského
skiareálu Bohdana Orlová. (ČTK)
Foto: Dalibor Glück, ČTK
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Fakta
Počty členů stran v kraji

2018 2020
ANO 217 203
Piráti 55 64
KDU-ČSL 3 130 2 900
ODS 562 504
STAN 103 138
SPD 120 123
ČSSD 754 538
KSČM 1 863 1 726
TOP 09 59 (2019) 55
SPOZ 211 189
Zdroj: sekretariáty stran

Fakta
Berani sjednotili časy
domácích zápasů

Dokud se na zimní stadiony nevrátí
fanoušci, budou mít začátky extrali-
gových zápasů hokejistů PSG Zlín
jednotný čas od 17 hodin. Jedi-
nou výjimkou budou televizní due-
ly. „Změnu časů domácích utkání
klub řešil hlavně kvůli fanouškům,
primárně u nedělních, plánovaných
na dřívější časy,“ stojí v oficiálním
prohlášení klubu. Se změnou sou-
hlasili i hráči.

Do ANO se už
lidé nehrnou

Skiareály začaly zasněžovat,
spustit vleky chtějí do Vánoc


